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Adeu a la Lefa
4 En marxa l’enderroc de l’emblemàtica
fàbrica de Mollet a causa del seu mal estat

4 L’edifici tenia més d’un segle d’història i des 
del 2009 era responsabilitat de l’Ajuntament pàg 11
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GRANOLLERS pàg 10
Lildami farà vibrar avui 
el Parc Firal en el marc 
del festival Musik N Viu

EN PRIMERA PERSONA pàg 3
L’Associació Capaç i Vàlida
treballa per a la inclusió de 
les persones discapacitades
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El somni tecnològic
produeix monstres:
retrat de precarització

HANDBOL pàg 20

Salva Puig agafa les
regnes del femení
del BM Granollers

“ESTIMA QUI VULGUIS” pàg 18
El Vallès celebra amb una
sèrie d’actes reivindicatius 
el Dia de l’Orgull LGTBI
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La Jana Arimany va marxar d’in-
tercanvi a Singapur el setembre
del 2017, amb 20 anys. Una ex-
periència que esperava des que
havia començat la universitat.
Allà vivia amb els seus amics,
mentre coneixia món i noves
cultures. En definitiva, vivia el
somni de qualsevol estudiant.
Però estant de viatge a Bali, la
seva vida va fer un gir de 365
graus. El matí del 6 d’octubre,
quan anava a veure la sortida del
sol a les terrasses d’arròs d’Ubud,
va relliscar i va caure avall. Del
cop es va trencar una vèrtebra
cervical, el que li va provocar una
lesió a la medul·la. Un accident
que va posar fi a la seva aventu-
ra al sud-est asiàtic. 

Des de llavors, la Jana va en ca-
dira de rodes. En tornar a casa, a
Canovelles, es va trobar amb les di-
ficultats físiques i mentals de tor-
nar a aprendre a fer, des de zero,
coses bàsiques. Però ràpidament
va aprendre que era qüestió d’a-
daptar-se i ara ja fa temps que
compagina la feina amb l’esport,
els amics, la família i l’associació
que ella mateixa ha creat i de la
qual és presidenta: Capaç i Vàlida.

Aquesta organització, sense
ànim de lucre, va néixer el 2019
de “la necessitat de crear una co-
munitat entre les persones amb
discapacitat, per donar-nos visi-
bilitat, reivindicar els nostres
drets i construir un món més in-
clusiu”, explica la Jana. Però per
aconseguir tot això, cal treballar
“des de la base”, afegeix. I aques-
ta base és a les escoles, on la
transmissió de tots aquests ideals
és clau perquè les noves genera-
cions creixin amb la intenció de
fer un món millor i una societat
més inclusiva.

Per aquest motiu, Capaç i Và-
lida es dedica, entre altres coses,
a fer Jornades Inclusives i Sin-
gulars entre els alumnes de di-
ferents centres, amb l’objectiu
que els joves adquireixin valors
lligats a la inclusió social, a la di-
versitat i a l’empatia. 

EDUCAR EN LA DIVERSITAT
Tot i que cada vegada es tendeix
més a educar en aquesta línia,
“són qüestions que no es tracten
prou i per això hem vist tan ne-
cessari aportar testimonis que
apropin altres realitats als estu-
diants”, diu la Jana.

Per fer-ho, l’associació es
posa en contacte amb escoles i els
planteja el projecte, adaptant-lo
a les seves necessitats i als seus
alumnes. Una iniciativa que, de
moment, només s’ha fet a tres
centres de la comarca, però que
està tenint una resposta “molt

bona”, explica el Gerard Soler, co-
fundador de l’organització i pa-
rella de la Jana. “A les escoles on
hem anat ens diuen que és una
proposta molt interessant i ne-
cessària, i totes ho volen repetir
el curs vinent”, afegeix.

Per ara, el Jardí, a Granollers,
el Ginebró, a Llinars, i l’Escola
Joan Sanpera i Torres, a Les
Franqueses, han estat les triades
per fer les primeres jornades.
Unes activitats que formaven
part d’una prova pilot per valo-
rar el funcionament del projecte.

“Aquesta idea es va iniciar du-
rant la pandèmia, però amb les
escoles tancades i les onades de
la Covid-19, no ho hem reprès
fins ara”, diu el Gerard. “Una
mala època per començar les
jornades, coincidint amb el final
del curs, però en la que hem ob-
tingut el que volíem: una moti-
vació per tirar endavant la nos-

tra proposta”, afegeix. És per
això que fa pocs dies que han co-
mençat una campanya per re-
captar fons. I és que necessiten
un coixí d’uns 5.000 euros per ti-
rar endavant el projecte a partir
del setembre, amb l’objectiu de
millorar-lo i fer-lo més gran i co-
negut. Un pressupost que també
destinaran a fer activitats, esports
i dinàmiques de grup, amb ca-
dires de rodes i sense elles, per
posar als alumnes en la pell de les
persones amb discapacitat i “que
ells mateixos siguin conscients de
les barreres amb què es troben”,
explica la Jana. 

De fet, alguns dels joves que
han participat en les jornades ja
han pres consciència per fer un
canvi de mentalitat.  “Fent aques-
tes propostes entens la seva si-
tuació perquè saps el que senten
i ho veus tot molt diferent”, diu
un estudiant del Ginebró.

PER UN MÓN MÉS INCLUSIU
A Capaç i Vàlida també col·la-
boren altres joves amb discapa-
citat que “veuen en nosaltres
una oportunitat de tenir veu,
apoderar-se i visibilitzar-se”, diu
la Jana. Unes oportunitats que la
societat no els dona perquè “en-
cara queda molt camí a fer per la
gent amb discapacitat”.

Tot i que el món és cada cop
més inclusiu, “cal que es conegu-
in les nostres necessitats i fer
molta pedagogia per fer veure la
discapacitat com una cosa quoti-
diana i que aquesta no destaqui
per sobre de la persona ni de les se-
ves qualitats”, afegeix la fundadora
de l’entitat. Un “canvi de menta-
litat molt necessari”, diu el Gerard,
per obrir els ulls i veure més enllà
d’una cadira de rodes, d’un gos
guia o d’una pròtesi. Un exercici
per adonar-nos que “hi ha molta
riquesa en la diversitat”, conclou.

Olga García
VALLÈS ORIENTAL

Veure riquesa en la diversitat
» L’Associació vallesana Capaç i Vàlida treballa per a la inclusió social de les persones amb discapacitat
» El seu projecte principal són les jornades a les escoles per transmetre valors inclusius als joves

La Jana explica la seva experiència durant les jornades, en aquest cas a l’Escola Joan Sanpera i Torres, a Les Franqueses. Foto: Capaç i Vàlida
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Dipòsit Legal: B 22581-2001
Difusió controlada

www.liniaxarxa.catPremi Tassis Torrent de Comunicació 2011 Diputació de Barcelona

El Tribunal de Comptes
reclama 5,4 milions
d’euros a 42 exalts càr-

recs del Govern. Les fiances més altes
són per a Artur Mas, Carles Puigdemont
i Oriol Junqueras. El tribunal ha lliurat
un informe de 504 pàgines i ha donat
3 hores als advocats per llegir-lo i for-
mular al·legacions.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Luis Enrique no ha fet
una selecció, sinó un
equip. Ell és el líder i, en

el futbol modern, cada dia més sem-
blava que l’entrenador no hi tenia ga-
ire pes. Un tio valent que no es deixa in-
fluenciar per ningú. Hi ha seleccions
amb jugadors més talentosos, però
Espanya té un equip.

@andreuginola

Las vacunas están fun-
cionando a la perfec-
ción. Se contagian quie-

nes aún no están vacunados (y además
no son de riesgo) y quienes sí están va-
cunados no se mueren. Éxito rotundo.
Los medios deberían ir pensando en
cómo van a desescalar el chicle de me-
ter miedo.

A Mèxic, una “rola” és
un cançó, una “chela”

és una cervesa i un “naco”,
un imbècil. A Catalunya diuen tarda; a
Mallorca, horabaixa i al País Valencià,
vesprada. Estàs tocat si penses que a
Mèxic parlen espanyol però creus que
un català, un mallorquí i un valencià no
parlen el mateix.

@AngelAguiloP@FernandoArancon@andreajvilloria

El mercat immobiliari és una de les forces amb
més capacitat d’influència en la configuració
de les ciutats. La lògica immobiliària és la que
estratifica i segrega la població de les ciutats

en barris amb nivells de renda tan diferents. Atrau i ex-
pulsa veïns i veïnes, i és un dels factors que més influ-
ència tenen en les condicions de vida de les persones
que habitem les ciutats. El preu, la tipologia i qualitat
dels habitatges i les oscil·lacions i incerteses associa-
des a la lògica cíclica de mercat determinen molt la qua-
litat de la vida urbana.

Per això, la tendència a l’acumulació i extracció de ren-
des que es produeix en aquest mercat és un factor molt
important de malestar ciutadà. A la Barcelona metro-
politana ho coneixem bé. Des dels anys del barraquisme,
primer, fins al desarrollismo, després. De l’escassedat a
la construcció desordenada, i la proliferació de barris amb
dèficits de serveis i espais públics i habitatges de baixa
qualitat. Després vindrien els anys de la bombolla im-
mobiliària, la crisi posterior i les tensions actuals. Preus
en creixement descontrolat que consumien cada cop un
percentatge més gran de la renda de moltes famílies, es-
cassetat d’habitatge, desplaçament de població cap a les
perifèries, hipoteques abusives, precarietat perenne en
el mercat de lloguer i assetjament immobiliari, sobretot
als barris més atractius per al turisme. 

Així, les forces del mercat immobiliari, amb la col·la-
boració indispensable de la justícia i (per activa o per
passiva) dels poders legislatius i executius, han provocat
onades successives de desnonaments, han arrossegat
moltes persones a la precarietat habitacional i s’han
multiplicat les ocupacions per necessitat. 

Afortunadament, aquestes forces sempre han tro-
bat resistències. A cada època hi ha hagut moviments
socials de defensa de l’espai públic, de la ciutadania i del
dret a l’habitatge que els han fet de contrapès. De ve-
gades per la via directa i altres per la seva capacitat de
pressió sobre les administracions. 

A Barcelona, el 1931 hi va haver una gran vaga de
lloguers, instigada per la CNT, en què desenes de mi-
lers de famílies van deixar de pagar els seus lloguers
per aconseguir una rebaixa del 40%. En els anys del
tardofranquisme, els veïns i veïnes de les noves peri-
fèries es van organitzar, sovint amb contundència, per

garantir que en el creixement desordenat de noves ciu-
tats metropolitanes es tingués en compte l’espai pú-
blic, els equipaments i el transport per tal de garan-
tir unes condicions de vida dignes als barris. Un dels
casos més rellevants de tot aquest procés fou el de l’a-
nomenat Pla Popular de Santa Coloma de Gramenet.
El Pla va tenir com a un dels inspiradors l’arquitecte
Xavier Valls, mort a l’atemptat d’Hipercor i recordat
ara al documental ‘Perifèria’ de Xavi Esteban Casas i
Odei A.-Etxearte. Molts dels elements d’aquell pla des-
prés van passar a materialitzar-se per part dels primers
ajuntaments democràtics. 

Durant els anys de la bombolla immobiliària van
sorgir petits moviments que alertaven de la dinàmica
endimoniada del mercat de l’habitatge. En esclatar la
bombolla, aquests moviments es van transmutar en la
Plataforma d’Afectats per la Hipoteca, que va prota-
gonitzar una lluita llarga i intensa contra els desno-
naments, contra les clàusules abusives de les hipote-
ques i per garantir sostre digne a les persones que van
patir les conseqüències de la crisi. 

A poc a poc el problema es va anar desplaçant de les
hipoteques als lloguers. L’escassetat de pisos, els incre-
ments de preus descontrolats, l’entrada massiva de fons
d’inversió i els casos d’assetjament immobiliari van afa-
vorir una nova onada de desnonaments, en aquest cas
de llogaters i llogateres. El moviment per l’habitatge ho
va saber detectar a temps i es va organitzar en el Sindi-
cat de Llogaters, el qual, inspirat per les lluites passades,
ha dedicat els seus esforços a combatre els desnonaments,
a acompanyar les persones afectades i, també, a pres-
sionar els governs per una regulació dels preus del llo-
guer. Un moviment que ha aconseguit grans victòries,
però que també està en el punt de mira, com indica el
judici que han patit aquests dies tres dels seus mem-
bres –entre ells el seu portaveu, Jaime Palomera–, amb
peticions de tres anys de presó per accions de protesta.

Afortunadament, la voluntat de lluita es manté fer-
ma malgrat aquestes persecucions. Si volem evitar que
les nostres ciutats es converteixin en una mena de sel-
va sense regles, amb les greus conseqüències socials que
això implica, és fonamental que la ciutadania segueixi
organitzada i que les administracions recullin les seves
demandes i es posin del costat del dret a l’habitatge.

És fonamental que les
administracions es posin 

del costat del dret a l'habitatge
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Respeto para Julián1

2
Ramcon haurà d’admetre 
una treballadora acomiadada

Temps difícils per al moviment 
en defensa de l’habitatge digne

Granollers és un dels municipis 
amb més segregació escolar

Mollet Feminista prepara una 
nova etapa de feminisme local

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

És ben sabut que el capi-
talisme sempre troba les
maneres d’adaptar-se a

tot allò que li pugui anar en con-
tra per tal que sembli que res-
pecta els drets humans, i la llui-
ta LGTBI+ no n’és menys. Fa un
temps, el col·lectiu LGTBI+ es-
tava totalment invisibilitzat i
va començar a ser visible amb
les protestes d’Stonewall. El ca-
pitalisme, d’una manera molt
subtil, va començar a adaptar-se
a aquestes dinàmiques: posant
la bandera irisada als seus logos
durant el mes de juny, venent
samarretes amb el lema “Love is
Love”, etc. Però quan es tracta
de fer accions reals per arribar
a la inclusió real del col·lectiu no
es fan. Un exemple és la taxa
d’atur que pateixen les persones
trans, que arriba fins al 85%. 

Per canviar-ho, d’una ban-
da s’ha de normalitzar entre els
més petits la diversitat de fa-
mílies i de referents LGTBI+, i
s’ha de fer de manera trans-
versal durant tot l’any i en tots
els àmbits de la vida. No serveix
de res que se’n parli només el
28 de juny, ja que així acaba
convertint-se en un fet anec-
dòtic i no en un fet normalitzat.
Tot això s’ha de fer des de l’e-
ducació, però també des dels re-
ferents culturals –com ho és

La lluita contra l’LGTBI-fòbia
per Ariadna Prat (Ara Mollet ERC)

l’escola–, és a dir, la xerrada
que es fa a les aules, o a qual-
sevol altre entorn educatiu, ha
d’anar acompanyada de refe-
rents LGTBI+. No només a
l’escola sinó als contes que
s’expliquen o a les pel·lícules
que es miren. Així cala d’una
manera molt més subtil, però
també molt més profunda,
perquè es fa sense adonar-
se’n. A més de tot això, tam-
bé s’ha de combatre des dels
petits comentaris LGTBI-fò-
bics, corregint-los per poder
arribar millor als individus.
Tot això s’ha de fer a més de
respondre a cada petit co-
mentari LGTBI-fòbic que es
digui a l’escola. Cal que hi hagi
coherència en el discurs per-
què cali el missatge. 

D’altra banda, cal que si-
guem conscients que encara
ens queda molt per millorar.
Molts cops a la societat occi-
dental diem que l’LGTBI-fòbia
ja està superada, amb certa su-
perioritat moral, quan real-
ment no és així. Des de l’Ob-
servatori Contra l’Homofòbia

s’han registrat, des de l’1 de ge-
ner, 92 agressions LGTBI-fò-
biques. Lligant això amb la im-
portància dels referents cul-
turals, cal que siguem cons-
cients que encara ens queda
molt per millorar i que hem de
fer autocrítica per tal de reac-
cionar, ja que si creiem que ja
ho tenim tot superat mai no
avançarem. 

Finalment, les persones
que formem part del col·lectiu
LGTBI+ cal que siguem cons-
cients que si patim una agres-
sió LGTBI-fòbica no és una
qüestió personal, sinó un fet
estructural. És a dir, el sistema
cisheteropatriarcal se susten-
ta en la discriminació de les
minories i els col·lectius més
petits que s’allunyen de la
norma, i tot això es manifesta
en tots els àmbits, fins i tot a
les administracions i relacions
socials. Ser-ne conscients ens
farà reaccionar d’una manera
diferent que si no ho fóssim,
no ens sentirem culpables i
ens serà molt més fàcil expli-
car-ho i fer-ho visible. 

Fo
to

: A
C

N
A les xarxes

@neustomas: Junts torna el carnet a Edu-
ard Pujol i li demana disculpes després
d’haver-lo apartat per dues denúncies per
assetjament.

@ClaraPonsati: La “millor actitud del go-
vern espanyol en una dècada”... és això:
Sánchez “respecta” el Tribunal de Comptes
i no donarà ordres a l’Advocacia.

#DesprésDelsIndults...

@Catinformacio: El govern espanyol
aprova l’avantprojecte de la llei trans, que
permetrà canviar de sexe en el Registre Ci-
vil sense tractament mèdic a partir dels 14.

#EndavantLaLleiTrans #TornaEduardPujol

Els semàfors

L’Ajuntament s’ha adherit 
a la xarxa col·laborativa Labdoo
per donar una nova vida als

ordinadors que la gent ja no vol.
Una iniciativa que restaura

aquests dispositius i els entrega
a les famílies, escoles i entitats

que els necessiten. 
pàgina 10Aj. de Granollers

El consistori ha donat el vistiplau
per començar els treballs per
enderrocar una de les últimes
fàbriques històriques de la
ciutat, la Lefa. Un símbol de
Mollet que, tot i formar part 
del patrimoni municipal, 
s’està tirant a terra.

pàgina 11Aj. de Mollet

A finals de la setmana passada
es va confirmar que l’exjugador
de Barça, Göppingen, Toulouse 
i BM Granollers, entre altres

equips, torna a la que va ser casa
seva per assumir la banqueta
del primer equip femení, en
substitució de Robert Cuesta. 

pàgina 20Salva Puig
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Les millors
perles

Confondre Bucarest i Budapest et pot fer fallar una pregunta
del Trivial... o perdre un avió i quedar-te sense veure un

partit de l’Eurocopa. És l’error que van tenir sis aficionats
francesos, que es van acabar perdent l’Hongria-França.

L’espionatge dels Estats Units ha detectat 144 objectes
voladors no identificats (ovnis) i reconeix que no sap

explicar què són. De moment, no hi ha proves per pensar
que es tracta de vida extraterrestre, però ves a saber...

Un monument a Escòcia dedicat a les Brigades
Internacionals de la Guerra Civil Espanyola va aparèixer

pintat amb proclames franquistes. Steve McGowan va decidir
netejar-lo amb el seu fill, molt petit, per ensenyar-li una lliçó.

Els pares haurien de voler sempre el millor per als fills,
però de vegades s’equivoquen. Dos menors italians han

demanat ajuda a un advocat per enfrontar-se a les seves
famílies, que no els deixen vacunar contra la Covid-19.

LA FOTOGemma Tubert / ACN

El retorn a la normalitat i l’avenç de la vacuna-
ció de la Covid-19 són un bri d’esperança per
a tota la societat i una fita especialment relle-
vant per a l’àmbit econòmic, que té la mirada

posada en la recuperació d’aquells sectors més afectats
per la pandèmia. Un d’ells és el turisme, que ha patit i pa-
teix encara, profundament, les seves conseqüències i que
té un gran pes al nostre país. Així ho corroboren les da-
des: abans de l’arribada de la Covid-19, el sector gene-
rava fins al 14% de l’ocupació al nostre país i represen-
tava el 12% del PIB. És un sector estratègic per al país i,
sobretot, per a la seva capital, Barcelona, una destinació
de referència internacional que comença a veure el re-
torn gradual de turistes amb la meitat d’hotels oberts.

MERESCUT RECONEIXEMENT
Després de més d’un any malvivint amb
la Covid-19, superant cada dia nous rep-
tes, és el moment de fer un reconeixement
a la resiliència del sector i a la seva capa-
citat de fer front a una situació tan adversa.
Aquesta ha estat, justament, la voluntat
dels 36ns Premis CETT Alimara Barce-
lona que hem lliurat recentment. 

Durant aquest període, alguns nego-
cis han sabut transformar les dificultats
en una oportunitat per incorporar l’entorn
digital al seu dia a dia. Altres han buscat i han trobat si-
nergies amb sectors diferents per ampliar la possibilitat
de difusió i de negoci i han estat capaços d’adaptar el seu
model a les noves circumstàncies, tant excepcionals com
inesperades. Lamentablement, alguns no se n’han sor-
tit, fet que posa en evidència la importància de la soste-
nibilitat també en l’àmbit econòmic i la necessitat d’ajudar
i impulsar el teixit empresarial, format sobretot per pe-
tites i mitjanes empreses que només podran anar en-
davant amb el suport de tots els agents implicats.

Ara, l’aposta per l’impuls de l’activitat turística ha de
ser ferma, amb una íntima col·laboració publicopriva-
da i atenent als paràmetres del turisme que ens convé
i que ja he posat en relleu en articles anteriors. La nova
etapa que es va obrint ha de permetre recuperar els llocs
de treball previs a la Covid-19 i l’activitat turística ha de
ressorgir per ser un dels pilars estratègics d’una eco-
nomia diversificada. És urgent per al bé de les empre-
ses i dels treballadors d’aquest sector, i de tantes àrees
d’activitat econòmica molt transversals que formen part
de la cadena de valor del turisme.

Sobre el paper, tenim clar el camí a seguir. També està
clar que cal unir esforços per anar en una mateixa direcció.
Ens cal, més que mai, actuar ràpidament i fer front als
reptes més immediats. No ens podem distreure. La se-
veritat dels efectes de la crisi provocada per la Covid-19
han impactat de ple. La resposta a l’emergència econò-
mica, laboral i social ha de ser decidida a curt termini. En
les actuacions que contribueixin a la supervivència de les
empreses i treballadors hem de posar-hi els cinc sentits.

Tinc el convenciment que una actuació immediata
és clau, però també que en paral·lel cal anar més enllà
del dia a dia i posar el focus en el mitjà i en el llarg ter-
mini. Com no em canso d’assenyalar sempre que se’m
presenta l’ocasió, cal prendre decisions per fer possible
una progressiva transformació del turisme sobre les ba-

ses de la responsabilitat i la sostenibilitat –econòmica,
ambiental, social i cultural–, fruit d’un debat que es tra-
dueixi en accions concretes per afrontar sense por les
principals tensions i conflictes al voltant del fenomen tu-
rístic, per respondre a les noves demandes de la socie-
tat i per desenvolupar valors diferencials que permetin
ser competitius tot preservant la destinació i la qualitat
de vida dels ciutadans. Es tracta, per tant, d’un procés
de transformació i de canvi que demana temps, visió i,
per descomptat, la implicació de les administracions, em-
preses i professionals. És una prioritat.

El moment és clau i greu. I totes les accions per a la
recuperació del sector turístic contribuiran a consoli-
dar la recuperació general. Per aconseguir la transfor-
mació del sector és també l’hora de fer front als reptes
que el mateix sector ja tenia identificats abans de la Co-
vid-19, als quals ara se n’hi afegeixen de nous. Parlo de
la transformació digital dels negocis turístics, de la in-
novació com a pilar del turisme del futur i del conei-
xement i la formació com a palanques de canvi. Tenim
capacitats, eines i professionals per assolir-los.

És el moment, doncs, de treballar per aconseguir
el turisme que volem per a Barcelona, una ciutat que
ha de ser destinació de referència a tot el món. La nos-
tra cultura, els nostres valors, el nostre patrimoni i tots
els factors que fan de Barcelona una ciutat única han
de ser conjurar-se en un únic relat. Potent i singular.
La tasca de les administracions, cap a l’exterior, és del
tot imprescindible, i ja s’estan fent passes endavant amb
projectes com ‘Barcelona al món’, que l’Ajuntament de
Barcelona promou amb l’objectiu de tornar a impul-
sar la reputació i el posicionament internacional de la
ciutat centrant-se, no només en la promoció turística,
sinó també en la reactivació de l’economia. 

Com a destinació, hem de ser capaços de contrastar
a quina situació de futur arribaríem sense iniciar can-

vis en el model de turisme amb aquella
que seria més ideal o desitjable, tenint
en compte les circumstàncies específi-
ques de Barcelona. Ara bé, ni tots els can-
vis són factibles ni es poden fer tots al-
hora. Un procés d’adaptació realista i
compromès amb els nous reptes de fu-
tur és un plantejament possible i ne-
cessari per a la ciutat i per a les empre-
ses. Tan necessari com revisar i ampliar
els criteris de mesura d’impactes –po-
sitius i negatius–o explorar i avaluar di-

ferents alternatives per poder decidir i actuar sobre àrees
concretes. És a dir, plantar cara als problemes amb ob-
jectivitat i coneixement, i amb la ment oberta per tro-
bar les millors solucions amb visió de futur. Calen nous
lideratges que innovin en la manera de pensar i de fer.

Haurem de tenir molt present que, una vegada su-
perada del tot aquesta pandèmia, poden sorgir altres
amenaces globals que poden afectar el turisme d’una
forma especial. Hem d’estar preparats. Com deia
abans, l’objectiu prioritari és ara teixir un pla de xoc per
a la plena recuperació del turisme, però essent cons-
cients de la transcendència del moment i de l’enver-
gadura del repte que tenim al davant. Estic convençuda
que amb determinació, col·laboració i constància, la
transformació del turisme construïda sobre les bases
de la sostenibilitat, la innovació i el coneixement, i amb
els valors de Barcelona al centre, serà una realitat. No
podem entendre el futur del turisme d’una altra ma-
nera si volem que tingui futur.

La doctora Maria Abellanet és CEO del CETT
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Mirada pròpia

per Maria Abellanet

La transformació d’un sector resilient
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@gmnzgerard: Els joves volem vacunar-
nos. No som “difícils de convèncer” ni “tenim
molts dubtes perquè no tenim risc”. Que
ens donin cita i s’acabarà aquesta polèmica.

@genisvives: Això de l’Orgull no va no-
més d’amor. L’alliberament LGBTI va de ser,
existir i viure en llibertat. Amb condicions
dignes de vida i sense pors ni violències.

@lurssia: Això dels xavals tancats a Ma-
llorca sembla una mica trama de típica
comèdia espanyola que es podria fer d’a-
quí a 10 anys ambientada en la pandèmia.

Flaixos

El debat sobre l’ampliació de l’aeroport del Prat
ha esclatat amb molta força les darreres set-
manes. Damunt la taula s’hi han posat argu-
ments econòmics, ecològics i climàtics a favor

i en contra. Ara bé, no tots han tingut el mateix interès me-
diàtic. De fet, hem sentit molt més els economistes que
els ecòlegs opinant dels espais naturals i dels ecosistemes
del delta del Llobregat. Tota una declaració d’intencions
de com ha evolucionat el debat.

Sense anar més lluny, Salvador Guillermo, secreta-
ri general adjunt de Foment del Treball, va afirmar al dia-
ri Línia que “si hi ha alguna afectació de la zona de pro-
tecció (espai natural), es pot compensar”. És compensable,
realment? El senyor Guillermo i altres economistes
com Germà Bel o Miquel Puig creuen que sí. Tanmateix,
no fa gaires setmanes, el doctor en Biologia i director del
CREA, Joan Pino, i el catedràtic en Ecologia i expert en
sistemes aquàtics Narcís Prat van afirmar contundent-
ment que no.

Tothom hi diu la seva, però com defensen el Dr. Pino
i el Dr. Prat, el que és innegable és que l’ampliació de la
tercera pista suposarà la destrucció d’un espai natural de
gran valor ecològic i protegit, com és l’estany de la Ricarda.
Però no es tracta només d’un espai natural: l’ampliació
de l’aeroport també compromet els objectius climàtics de
la Generalitat. I d’això se’n parla ben poc.

L’ampliació de la tercera pista i la construcció d’una
terminal satèl·lit –com és d’esperar– incrementarà el tràn-
sit aeri i això, sense cap alternativa viable d’electrificació
del transport aeri en les dècades vinents, va forçosament
lligat a un increment de les emissions de CO2. De fet, un
primer informe de l’Agència de Desenvolupament Urbà,
Barcelona Regional, estima que l’ampliació de l’aeroport
del Prat incrementarà, com a mínim, un 33% les emis-
sions de CO2.

Aquest augment de les emissions és un dels elements
obviats pels defensors de l’ampliació. Així i tot, és una
qüestió que per llei, concretament la Llei 16/2017 del can-
vi climàtic, no és anecdòtica. L’actual legislació estableix

que per a l’any 2030 les emissions de Catalunya haurien
de reduir-se un 40% respecte de l’any 1990, però l’am-
pliació de l’aeroport, dades en mà, no fa més que allu-
nyar-nos d’aquest objectiu i agreujar l’actual context de
crisi climàtica.

És per això últim que és un error centrar el debat de
l’ampliació només en el present de l’aeroport sense pre-
veure l’impacte futur del canvi climàtic sobre aquesta in-
fraestructura. Perquè tot i que ens pot semblar impossi-
ble ara com ara, el risc que l’aeroport del Prat quedi sota
les aigües d’aquí a unes poques dècades és ben real a con-
seqüència de l’augment del nivell del mar. Possibilitat, in-
comprensiblement, no contemplada encara per AENA i
els defensors de l’ampliació.

Destrucció d’ecosistemes, increment de les emissions
de CO2 i més vulnerabilitat davant dels efectes del can-
vi climàtic. És obvi que des d’una perspectiva ecològica
i climàtica, l’ampliació de l’aeroport del Prat és un sense
sentit que, a més, vulnera la legislació climàtica vigent. A
Europa ja existeixen precedents d’ampliacions, com el de
l’aeroport de Heathrow a Gran Bretanya, aturades judi-
cialment per no tenir en compte els compromisos de re-
ducció de les emissions de l’Acord de París. I l’aeroport
del Prat podria ser el següent.

Hauríem de perdre una inversió de 1.700 milions
d’euros, doncs? És evident que no. En molts països eu-
ropeus s’està fent una aposta ferma pel ferrocarril com
un dels mitjans de transport més ecològics i eficients.
A Catalunya, contràriament, seguim amb una xarxa fer-
roviària infrafinançada, deficient i, fins i tot, insegura
que requereix molta inversió. Si volem –i ho hauríem
de voler– avançar cap a un país d’emissions zero i creu-
re’ns les declaracions d’emergència climàtica aprova-
des per la Generalitat, és urgent que deixem d’impul-
sar un model aeroportuari contaminant i ancorat en el
passat que té els dies comptats. Vivim un moment cab-
dal i els errors i encerts climàtics d’avui seran el nos-
tre llegat per a les generacions futures. Pensem-hi bé
ara que encara hi som a temps.

Tot i que ens pot 
semblar impossible 

ara com ara, el risc que
l’aeroport del Prat quedi
sota les aigües d’aquí 
a unes poques dècades 

és ben real 
a conseqüència de
l’augment del nivell 
del mar. Possibilitat,
incomprensiblement, 

no contemplada encara
per AENA i els defensors

de l’ampliació

“

“
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Tribuna

per Marc Cerdà

Ampliar l’aeroport oblidant el clima
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Lildami actua avui al Parc
Firal durant el Musik N Viu

CULTURA4El festival Musik N
Viu ha tornat, després d’un any
d’interrupció per la pandèmia,
en la seva 16a edició. Enguany,
repartit en tres espais de la ciu-
tat, però com sempre amb l’es-
cenari principal al Parc Firal, on
aquesta nit actuarà el cap de car-
tell: Lildami.

El cantant de trap terras-
senc arriba a Granollers en la pe-
núltima nit del festival, organit-
zada per l’associació Jovent
Ignorat. Una actuació que el
portarà a compartir escenari
amb The Tyets i el grup Saigon,

en una nit on la música urbana
serà protagonista.

Aquesta serà la segona ve-
gada que Lildami fa parada a
Granollers, després que el 2019
actués a la Nau B1, amb Suu com
a telonera. Però en aquesta oca-
sió farà vibrar el Firal amb el seu
darrer àlbum, Viatge en espiral.

Tot i que el festival és gratu-
ït, tots els assistents hauran de
reservar entrada per respectar
l’aforament. Un concert en què,
com a la resta d’actuacions fetes
fins ara, el públic estarà assegut
i amb distància de seguretat.

La lluita per la gestió 
de l’aigua arribarà al Govern
POLÈMICA4Fa unes setmanes
l’Ajuntament va tirar enrere la
consulta popular que la Plata-
forma per l’Aigua havia engegat
al maig. Una iniciativa per deci-
dir, entre la ciutadania, la millor
manera de gestionar aquest bé.
Però, davant la negativa a fer-ho,
els membres de la plataforma
han buscat alternatives per se-
guir endavant amb la consulta.

Dimarts, en un acte a la
Porxada, van explicar que re-
correran a la Comissió de Con-
trol de les Consultes Populars
no Referendàries de la Genera-

litat. Un òrgan encarregat de
vetllar perquè aquest tipus de
consultes s’ajustin a la llei i al
qual demanaran que anul·li la
negativa del consistori.

Però mentre l’entitat envia
la documentació necessària per
fer-ho i espera la decisió de la
Comissió, la mobilització se-
guirà. Des de la plataforma ja
han començat a buscar nous
col·laboradors per anar, porta
a porta, recollint firmes a favor
de  la consulta. Un nou impuls
per fer que la ciutadania deci-
deixi el futur de l’aigua. 

Pas endavant perquè l’Arc
Metropolità sigui una realitat
POLÍTICA4Granollers és una de
les nou ciutats que han constituït
l’Arc Metropolità. Una aliança
territorial entre els grans muni-
cipis que envolten l’Àrea Metro-
politana de Barcelona. 

Durant el Ple de dimarts es va
fer un pas endavant per portar
aquesta unió estratègica un pas
més enllà. I és que es van apro-
var uns estatuts per constituir
l’Arc Metropolità com una asso-
ciació de municipis, per tal que

sigui una entitat regida per unes
lleis, amb òrgans propis i amb
uns representants elegits entre
els seus respectius membres. 

El PSC i ERC hi van votar a
favor i, tot i les abstencions de la
resta de formacions, des del con-
sistori ho veuen com una opor-
tunitat per “reforçar la veu del
municipalisme en la presa de de-
cisions”. Una fórmula per anar a
l’una i que permeti a les ciutats
metropolitanes guanyar pes. 

El cantant de trap Lildami actuarà aquesta nit al Parc Firal. Foto: Arxiu

Sala de plens. Foto: Ajuntament

Cultura Popular | Presenten la Festa Major 
Com és habitual, la darrera setmana d’agost se celebrarà la Festa Major de
la ciutat, en un format adaptat per la pandèmia, sense competició entre les

colles i en què caldrà reservar entrada prèvia per participar en tots els actes. 

SOCIETAT4Quan un ordinador
queda obsolet perquè, o bé dei-
xa de funcionar o el renovem per
un altre de millor, què fem amb
aquests aparells? Alguns van a
parar a la deixalleria o es guar-
den a casa per no fer-los servir
mai més. Però des de fa uns me-
sos, a Granollers, existeix una al-
tra possibilitat: recuperar-los
perquè una altra persona que en
necessita un, però no té els re-
cursos per adquirir-lo, el pugui
fer servir.

Aquesta és la iniciativa que
defensa Labdoo, la xarxa col·la-
borativa a la qual s’ha adherit l’A-
juntament. Des del febrer, s’es-
tà donant una nova vida a tots els
ordinadors que la gent no vol per
donar-los a famílies, escoles o
entitats. Una tasca que es fa al
punt de recollida i sanejament
habilitat a la Roca Umbert. 

Fins ara, ja s’han recuperat 16
ordinadors i n’hi ha 40 més que
està pendent que es posin a

punt. La demanda ciutadana
arriba als 130 dispositius, ja que
la pandèmia, el confinament i la
necessitat de fer-ho tot en línia
ha fet més latent l’escletxa digi-
tal. “Sabíem que aquest proble-
ma existia, però la Covid-19 l’ha
evidenciat i l’ha convertit en
una prioritat a tractar”, explica

Francesc Arolas, regidor d’E-
ducació. Per tot plegat, es trac-
ta d’una iniciativa que tant el
consistori com la ciutadania va-
loren positivament perquè, a
banda d’oferir una ajuda real,
“afavoreix l’economia circular i
el reaprofitament dels recur-
sos”, sentència Arolas. 

La xarxa Labdoo dona una nova vida als ordinadors. Foto: Blanca Blay/ACN

Aposta local per donar 
una nova vida als ordinadors

» L’Ajuntament s’ha adherit a una xarxa que reutilitza els dispositius
» El confinament per la Covid-19 ha evidenciat aquesta necessitat
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Clam al CAP Plana Lledó 
per millorar la sanitat pública  

SALUT4Si alguna cosa ha evi-
denciat la Covid-19 és la neces-
sitat de tenir un bon servei d’a-
tenció primària. Però, a la vega-
da, ha remarcat les mancances
de la sanitat pública i, per això,
cada vegada són més freqüents
les reivindicacions ciutadanes
que demanen millorar el servei.
Concentracions com les que va
organitzar dimecres Marea Blan-
ca, de manera simultània arreu
de Catalunya, ho demostren.

A Mollet, aquesta mobilitza-
ció es va fer al CAP de la Plana
Lledó, amb el suport de la Pla-

taforma per la Salut Pública del
Baix Vallès, de partits polítics
municipals i de sindicats. Una
acció en la qual es va reclamar,
entre altres coses, la reobertura
de tots els CAP i consultoris lo-
cals tancats per la pandèmia.

En l’acte es va llegir un ma-
nifest comú que, a Mollet, incloïa
qüestions locals. Les principals,
construir un Centre d’Urgèn-
cies i acabar les obres d’amplia-
ció del servei d’Atenció a la Sa-
lut Sexual i Reproductiva, i les
del servei de Pediatria del CAP
de Can Pantiquet. 

Carrasco rep una nova multa
per mobilitzar-se pel Calderí
POLÈMICA4La concentració que
Salvem el Calderí va fer al de-
sembre davant l’Ajuntament per
lliurar-los les firmes contra el ma-
crobarri, segueix portant cua.
Primer, per la multa al membre
de la plataforma Txus Carrasco,
per mobilitzar-se sense permís.
Una denúncia que es va anul·lar
en demostrar-se que el consistori
no tenia la potestat d’autoritzar
o no una concentració. Però ara
a Carrasco li ha arribat una se-
gona multa, per adreçar unes
paraules a través de la megafonia,
durant la mateixa concentració.

“Això és surrealista”, diu Car-
rasco, que afirma que ja ha posat
el cas en mans dels seus advocats
perquè “aquesta actitud arriba a
l’assetjament polític i personal”. 

Segons explica, en aquella
concentració van parlar més
membres pel micròfon, però “hi
ha una voluntat d’atacar a veus
concretes per evitar la mobilit-
zació popular”. Una actuació que
“mostra el tarannà autoritari del
govern i que diu molt del nivell de
democràcia de Mollet, que obvia
la llibertat d’expressió i de ma-
nifestació”, lamenta Carrasco.

Avenços per fer accessible
l’estació de Mollet-Sant Fost

OBRES4Renfe ha fet un pas en-
davant per posar fi als problemes
d’accessibilitat que té l’estació
de Mollet-Sant Fost. Després
d’anys d’espera, s’han licitat, de
nou i per 6,35 milions, les obres
de millora de la instal·lació, que
duraran 16 mesos.

Els canvis inclouen la cons-
trucció d’un ascensor i d’un nou
pas entre andanes. Unes modifi-
cacions ja previstes en la prime-
ra adjudicació de les obres l’any

2017, quan l’empresa guanyadora
del concurs hi va renunciar. Però
ara inclouen una novetat: la re-
modelació de l’edifici de l’estació. 

“Era una necessitat llarga-
ment reivindicada”, ha dit l’al-
calde, Josep Monràs, que celebra
l’adjudicació. Una notícia que
també alegra a la Plataforma per
la Salut Pública, que reclama
que tant el concurs com les obres
comencin aviat perquè “ja han
tardat suficient”, sentencien. 

Concentració al CAP de la Plana Lledó. Foto: Plataforma per la Sanitat Pública

Estació de Mollet-Sant Fost. Foto: Arxiu

Política | Demanen que es reactivi la Llei de Barris
Dilluns es va celebrar el ple ordinari del mes de juny, en què Mollet en

Comú va presentar una moció, que es va aprovar, per recuperar aquesta
llei i demanar a la Generalitat més ajudes per a tots els barris del municipi.

SOCIETAT4Des del 1909, la Lefa
ha estat una de les relíquies in-
dustrials més importants de Mo-
llet. Una nau amb més d’un segle
d’història dedicada a la fabrica-
ció de cuir artificial que, per la
seva proximitat al nucli urbà,
s’havia convertit en un edifici
quotidià entre els molletans. I és
que tothom qui sortia o entrava
a l’estació de Mollet-Sant Fost  es
topava amb aquesta gran cons-
trucció. Però, a partir d’ara,
aquesta realitat canviarà, per-
què fa uns dies que ha començat
l’enderroc de l’immoble. 

Així es va decidir el passat
mes de desembre, quan l’Ajun-
tament va declarar la ruïna eco-
nòmica, urbanística i tècnica de
l’edifici, fruit dels incendis del
2001 i del 2017. Uns accidents
que van provocar “problemes
estructurals que posaven en risc
la seguretat de la fàbrica i que ob-
ligaven a tirar-la a terra”, diuen
des del consistori, que avança que

l’espai que quedarà lliure es po-
dria destinar a usos del sector ter-
ciari i als serveis.

Tot i que la Lefa va tancar l’a-
ny 2009, l’Ajuntament s’ha fet
càrrec de l’edifici des de llavors i
assegura que sempre han estat
molt respectuosos amb l’immo-
ble pel seu valor patrimonial.

Els veïns de la Riera Seca,
però, qüestionen aquesta versió
perquè ni tan sols estaven infor-
mats de l’enderroc. “Nosaltres te-
nim material guardat a la Lefa i
no ens havien dit res” diu Lidia
Ibarra, presidenta de l’associació
veïnal. “Sempre ho fan tot sense
avisar”, lamenta Ibarra.

Estat de l’enderroc de la fàbrica Lefa ahir al migdia. Foto: O. García

L’emblemàtica fàbrica Lefa
serà història ben aviat

» L’enderroc, pel seu mal estat, es va començar a fer fa uns dies
» Els veïns de la zona diuen que l’Ajuntament no els havia informat



El reportatge del mes

Smart, tech, hub, lab, net-
working, renting, free-
lancers, influencers, ri-
ders... George Orwell, a la

seva novel·la 1984, va crear el
concepte de “nova parla”. L'es-
criptor britànic assenyalava una
forma d'utilitzar el llenguatge que
eliminava els matisos i que feia que
tota crítica desaparegués dels idio-
mes. Amb la profusió de vocabu-
lari que la revolució tecnològica ha
generat, estem davant del mateix
exercici: tot el que és tecnològic és
lluminós, sense contradiccions, i
sovint s'abusa dels conceptes abans
citats per no afrontar la realitat més
crua. Fins i tot els ajuntaments  me-
tropolitans s'han apuntat a aques-
ta moda i tenen els seus centres
d’innovació amb noms llustrosos.
Mollet Hub, el Citilab de Cornellà,
el 22@, L'H 6.0...

En gran part són espais amb
una funcionalitat ambigua, des-
connectats de la vida veïnal. El cas
del 22@ és paradigmàtic. “Havia
de portar progrés i feina al Poble-
nou, però no tinc cap amic del bar-
ri treballant en empreses del 22@.
En canvi, en tinc desenes que els
han desplaçat laboralment i resi-
dencialment”, explica el doctor en
Geografia de la UAB Joan Sales.

Més enllà d'això, és cert que les
noves tecnologies estan produint
avenços. Malauradament, les mi-
llores han anat diluint-se i cada
cop és més difícil no fixar-se en la
cara B de la revolució digital. Una
versió on habiten els monstres.

ESTAFA O REVOLUCIÓ?
Corria l'any 2005 quan Steve Jobs
va dur a terme el seu famós discurs
a la graduació d’Stanford. El crea-
dor d'Apple no va parlar de tec-
nologia en el quart d'hora que va
passar a la tarima, però el seu dis-
curs entronca a la perfecció amb
la mentalitat de l'era tecnològica
que vivim. “El vostre temps és li-
mitat, així que no el malgasteu vi-
vint la vida d'un altre. No deixeu
que el soroll de les opinions dels
altres ofeguin la vostra veu inte-
rior”. Poques vegades s'havia sen-
tit un empresari milionari parlant
així: com un clergue. Jobs va fer
creure al món que les empreses
tecnològiques i els seus líders vo-
lien canviar la història i el sector es
va impregnar d'aquella música.
Tot havia de canviar. Tot el que era
vell havia de morir. Va ser així?

L'escriptora de la revista The
New Yorker Jia Tolentino afir-
mava en el seu article La història
d'una generació en set estafes
que “els ciutadans estan farts del
model de negoci d'èxit de l'era mi-
lennial, que consisteix a desman-
tellar estructures socials per ex-
treure beneficis de qualsevol lloc
que encara es pugui explotar”.
Es referia a l’economia de plata-
formes generada per empreses
com Uber, Airbnb o Amazon. Se-
gons escrivia, totes aquestes com-
panyies funcionen de la mateixa
manera: “Mantenen els seus pre-
us artificialment baixos per fer-se
amb el mercat, però arribats a
aquest punt, els preus pugen i els
sous dels que treballen amb aques-

tes plataformes acaben baixant”.
“És un model de negoci basat a es-
quivar les regulacions, eliminar les
proteccions, rebutjar responsa-
bilitats i apropiar-se de la quanti-
tat més gran de diners possible de
les mans d'aquells que fan la fei-
na física”, sentenciava Tolentino.

TAXI ‘VS.’ UBER
Semblaria que Taxi Project 2.0 i
Tolentino es coneixen perquè les
seves anàlisis són similars. Aques-
ta plataforma va néixer arran de

les lluites que els taxistes metro-
politans han mantingut amb em-
preses com Cabify, Uber o Free-
Now. “Hem estudiat el que ha pas-
sat en altres ciutats com Los Án-
geles o San Francisco, on Uber està
molt implantat i que són l'exem-
ple que llocs com Madrid po-
drien seguir”, explica l'integrant
del col·lectiu, extaxista i membre
d'Élite Taxi Alberto Álvarez. Se-
gons l'estudi que esmenta, els
preus de les carreres de taxi en
aquestes ciutats pugen brusca-

ment a primera hora i a la mitja-
nit. A la vegada, en les rutes a l'ae-
roport que aquestes appscontro-
len, per norma les tarifes són cinc
vegades més cares que les d’un taxi
normal. “Els preus són volàtils i els
clients no poden preveure quan
pagaran pel servei”, diu Álvarez.

Les dues ciutats exemplifi-
quen el que podria haver passat a
la capital catalana. “La lluita dels
taxistes i una administració més
sensible amb la qüestió han fet que
a Barcelona aplicacions com Uber

tinguin poc pes”, afirma l'extaxis-
ta. “Si als 10.000 taxistes que hi ha
s'haguessin afegit 6.000 vehicles
més de VTC, hauria passat com a
Nova York, que està totalment
col·lapsada i ha vist augmentar la
contaminació”, critica Álvarez.

Per últim, Álvarez denuncia
que aquestes empreses han dut a
terme estratègies de baixos preus
per fer-se amb tot el mercat. “És
el que s'anomena preus predato-
ris i va en contra de la compe-
tència”, argumenta.

Alguns càlculs afirmen que més de la meitat dels repartidors de Glovo i Deliveroo treballen amb comptes rellogats. Foto: Pere Francesch/ACN

Tot i que en un primer moment les noves tecnologies eren vistes com 
una via per canviar el món i fer-lo més igualitari, amb el pas del temps 

i la implantació de l'anomenada economia de plataformes s'ha pogut veure
la precarització laboral i social que aquesta revolució tècnica comporta

El somni tecnològic
produeixmonstres

| 12

líniavallès.cat 2 de juliol del 2021



El reportatge del mes

n No per a tothom l’arribada del
món tecnològic ha suposat una xa-
cra. La Marta treballava en un cowor-
kingal barri barceloní de Gràcia quan
va arribar la pandèmia. La seva feina
com a consultora en una empresa
que col·labora amb ONGs i institu-
cions internacionals està ben remu-
nerada i les condicions laborals són
immillorables. “El dia del teu aniver-
sari pots fer festa i quan vaig tenir la
criatura em van donar tota mena de
facilitats”, explica. 

Físicament, la companyia no té
seu. Bé, la seu és allà on hi hagi una

connexió a internet suficientment
bona per fer les reunions online. 

Després del confinament, ella i la
seva parella van decidir canviar els
seus plans de vida. Amb el nen aca-
bat de néixer van traslladar-se a les
Illes Balears a finals d’abril per així
poder estar més tranquils. El canvi va
ser possible pel tipus de feina que la
Marta té. Un botiguer o un repartidor
no pot ni plantejar-s’ho.

Són les noves elits intel·lectuals
que Alessandro Baricco defineix al
seu llibre The Game. Persones que
han entès millor que ningú el món
nou que arriba.

Tot i això, en aquest cas també hi
ha una cara B. Les noves elits que van

néixer amb figures com el fundador
de Facebook, Mark Zuckerberg, o el
de Google, Larry Page, no deixen de
ser un recanvi generacional del poder
tradicional. Homes blancs de mitjana
edat que no han construït un món
més just tal com prometien. El cas de
Zuckerberg és clar: la seva xarxa so-
cial, que es venia com l’eina per tren-
car barreres entre persones, s’ha aca-
bat convertint en una plataforma que
aprofundeix l’escletxa entre els que
pensen de maneres diferents i ha es-
tat utilitzada per règims totalitaris
com el de Myanmar.

A Catalunya, l’exemple d’Òscar
Pierre, el fundador de Glovo, explica
a la perfecció com són aquestes no-
ves elits. El jove, que voreja la trente-
na, presumeix de fer de repartidor al-
menys un dia al mes. Amb tot, en cap
cas ha assumit els desajustos que el
seu model de negoci genera. “El que
cobren els ridersés més que correcte”,
ha afirmat l’empresari en diverses en-
trevistes. En d’altres ha assegurat que
els sindicats volen que tothom tingui
un contracte laboral perquè així fan
negoci. A més, Pierre, fill d’una famí-
lia amb diners, també exemplifica la
nova ètica dels gurús tecnològics:
“Treballa mentre altres dormen i viu
el que altres somien”, proclama. 

Tecnoguanyadors

RIDERS ‘VS.’ GLOVO
La desregularització del sector
del taxi a Barcelona va ser una bro-
ma en comparació amb el que va
passar en el món dels repartidors.
Els taxistes van poder parar el cop,
però en el cas dels anomenats ri-
ders, durant anys la manca de
normativa va ser absoluta.

“A través d'un llenguatge ple
de paraules angleses s'hi amaga
una explotació digna del segle
XIX”, afirma Dani Gutiérrez de Ri-
ders x Derechos. Ell va començar
a treballar amb Deliveroo i quan
el van desconnectar –eufemisme
d'acomiadar en el món rider–va
repartir per a Glovo.

Al principi estava il·lusionat
amb la nova feina, però a poc a poc
es va desencantar. Segons expli-
ca, durant els primers mesos la
quantitat de feina era alta, però a
mesura que anava transcorrent el
temps l'aplicació cada vegada li’n
donava menys. El volum de re-
partiments el determina un algo-
ritme, és a dir, un programa in-
formàtic al qual, fins que no entri
en vigor l'anomenada Llei rider,
només hi té accés l'empresa. “L'al-
goritme és una estafa, ja que t'en-
ganxen perquè treballis molt al
principi i després, quan baixa la
feina, acabis marxant pel teu pro-
pi peu”, diu. “Aquestes empreses

volen tenir molt recanvi de tre-
balladors”, afirma Gutiérrez. Per
a ell, viure com a rider és insos-
tenible, perquè si no treballes 90
hores setmanals, sense pagar im-
postos i benzina “amb prou feines
arribes als 1.000 euros mensuals”.
És per aquest motiu que, en pa-
raules de l'integrant de Riders x
Derechos, a l'empresa “li va per-
fecte” tenir treballadors com el Pu-
jan, un jove de 22 anys d'origen
nepalès que va morir atropellat el
25 de maig del 2019 mentre re-
partia per a Glovo. Ell, com tants
altres riders, no tenia papers i llo-
gava un compte de Glovo a una al-
tra persona amb la situació regu-
laritzada a la qual li pagava el 50%
del que guanyava. “Es calcula
que la meitat dels comptes estan
rellogats”, denuncia Gutiérrez.

Amb la nova llei, tots els falsos
autònoms de Glovo o Deliveroo
passaran a ser treballadors, però
segons considera Gutiérrez,
“aquestes empreses han fet un ne-
goci milionari saltant-se la llei i ara
que han de pagar impostos es tro-
ben en una posició avantatjosa”.

CARTERS ‘VS.’ AMAZON
“Des de fa 10 anys la feina s'ha
anat precaritzant”, explica el car-
ter i delegat sindical de la CGT Al-
bert Marín. Afegeix que “s'ha pro-

“Amb Glovo i Deliveroo,
si no treballes 90 hores
a la setmana amb prou
feines pots aconseguir
1.000  euros mensuals 
i, a més, després 
has de pagar impostos 
i la benzina” 

duït una espècie d'amazonització
de les condicions laborals, sobre-
tot en els centres logístics”. Ell i di-
versos companys de la regió me-
tropolitana fa mesos que estan
portant a terme una lluita per re-
clamar una millora laboral a Cor-
reus. Tot i que Marín creu que no
es pot explicar la precarització
només per l'arribada d'Amazon,
considera que és un factor clau.

“Correus prioritza el reparti-
ment de productes d'Amazon o
d’Alibaba... Molts dies ens diuen:
‘Avui només surt paqueteria’”, re-
lata el carter. “No pot ser que es
prioritzi un paquet d'Amazon a
una carta del metge”, es lamen-
ta. Això acaba produint una so-
brecàrrega de feina per als car-
ters. “Un company ha estat sus-
pès un dia de feina i sou per no
entregar un paquet d'Amazon”,
denuncia.

El de la CGT té clar que Cor-
reus, amb una forta implantació
territorial, podria competir amb
Amazon i no comprèn per què ha
arribat a aquesta situació de vas-
sallatge. “S'han imposat les lògi-
ques privades al sector públic”, la-
menta. Amb tot, Marín també fa
un exercici d'autocrítica: “Com a
ciutadà, em costa d'entendre que
a algú li vagi la vida rebre un pro-
ducte en menys de 24 hores”.

LLOGATERS ‘VS.’ AIRBNB
En els anuncis d'Airbnb hi apa-
reixen veïns enumerant els bene-
ficis de llogar habitacions de casa
seva amb l'app. Aquesta idea de
proximitat que l'empresa intenta
vendre està molt allunyada del que
a ulls de Rodrigo Martínez, por-
taveu del Sindicat de Llogateres,
passa de debò. “Les dades de-
mostren que la meitat dels pisos
pujats a la plataforma estan en
mans de 300 propietaris que no
ho fan per completar el sou”. Així
mateix, diversos estudis indiquen
que el problema dels preus dels pi-
sos a l'àrea metropolitana està di-
rectament relacionat amb l'apa-
rició d'aquesta empresa. “L'acti-
vitat d'Airbnb fa que els lloguers
i la compra pugin de preu”, sen-
tencia Martínez.

Es pot vendre amb molts
noms, però en realitat aquestes
empreses, sota l’aura tecnològica,
fan el mateix de sempre. No són ri-
derssinó repartidors, no són free-
lancers sinó treballadors autò-
noms, no és renting sinó lloguer,
no són appssinó empreses. Coses
de tota la vida.

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

“L’economia de
plataforma és un 
model de negoci que 
es basa a esquivar 
les regulacions,
eliminar les proteccions
i rebutjar les
responsabilitats”

La revolució tecnològica ha creat una nova classe
intel·lectual que té unes condicions de feina molt

bones i viu on vol, perquè no té un lloc de treball físic
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Turull recorrerà Catalunya 
a peu per una promesa pròpia
SOCIETAT4Jordi Turull torna a
deixar Parets, aquesta vegada
no per reingressar a presó sinó
per començar una marxa des de
Portbou, a la frontera amb Fran-
ça, fins a Arnes, a la franja amb
Aragó. Un repte que afronta amb
el nom de ‘Travessa per la lli-
bertat’ i que el portarà a recórrer
Catalunya a peu durant 15 dies. 

L’exconseller es va prometre
a si mateix, quan era a la presó,

que faria aquest camí en seny-
al d’agraïment a totes les per-
sones que l’han recolzat i acom-
panyat, i que en tot moment han
estat compromeses amb les se-
ves conviccions.

Una iniciativa que comen-
çarà el pròxim dissabte, 10 de
juliol, en companyia d’aquells
qui  es vulguin afegir a fer camí,
sigui només en una de les eta-
pes o en totes elles.   

Un incendi deixa inhabitable
part d’una masia de Gallecs

SUCCESSOS4La casa nova de
Can Vila és un dels pocs edificis
situats a l’Espai Rural de Gallecs.
Una masia propietat de l’Incasòl
que, segons un veí, fa temps
que està ocupada. Però la mati-
nada de dilluns els seus hostes es
van emportar un ensurt, en in-
cendiar-se, amb ells a dins, la
planta superior de l’habitatge.

Fins a Gallecs es van despla-
çar diverses patrulles de Policia
Local, Mossos i Bombers. Un in-

cident que va acabar sense cap
ferit, però que va deixar la part
de dalt de la casa inhabitable.
Des de llavors, els tècnics de
l’Ajuntament estan treballant
per decidir si es podrà viure a la
resta de la masia. 

D’altra banda, el mateix di-
lluns al vespre, els Bombers van
tornar a actuar en un incendi que
va cremar quasi 1,5 hectàrees de
camp, a prop del carrer Pedra-
forca del municipi.  

POLÍTICA4Els efectes de la Co-
vid-19 en l’economia segueixen
presents gairebé un any i qua-
tre mesos després de l’inici de la
pandèmia. És per això que l’A-
juntament va aprovar, durant el
darrer Ple, unes ajudes extra-
ordinàries per reactivar el teixit
comercial.

Segons ha explicat l’alcalde,
Francesc Juzgado, “aquests ajuts
estan destinats a comerços amb
una superfície menor de 400
metres quadrats, o que no han
estat considerats de primera ne-
cessitat, i que per tant van haver
de tancar durant el mes de
març”. Així doncs, tots els locals
que complexin amb aquests re-
quisits podran rebre fins a 600
euros, que “tenen com a objec-
tiu reactivar i facilitar la conti-
nuïtat del comerç de proximitat”,
afirma la regidora de Comerç,
O’hara Valdivia. 

La decisió ha estat ben rebu-
da pels botiguers i l’oposició tam-
bé hi va votar a favor. Tot i això,
ERC presentarà al·legacions per-
què creu que aquests requisits

“deixen fora a molts negocis que
també necessiten els diners”. 

Amb l’aprovació d’aquestes
ajudes, els republicans han apro-
fitat per denunciar “la mala ges-
tió”, per part del govern, del
crèdit disponible. Segons ERC,
tot i que les ajudes ja estaven in-
closes als pressupostos, al ple es
va aprovar treure uns 700.000
euros del romanent per pagar al-
tres despeses i serveis. Una ac-

ció que, segons va dir al Ple la in-
terventora, deixa al govern sen-
se prou fons de solvència. Això,
segons ERC, fa que ja s’hagi
“hagut de recórrer a dos mi-
lions d’euros del romanent de
l’antic govern”. 

Per últim, el que més la-
menten els republicans, és que
d’aquests diners “no s’hagi des-
tinat cap euro a plans d’ocupa-
ció ni a polítiques d’habitatge”.

Una sessió del Ple d’abans de la pandèmia. Foto: Ara Parets ERC

Ajudes municipals de fins a 
600 euros per al comerç local

Cultura | Torna la Festa Major en un format ‘gegant’
Enguany la Festa Major se celebrarà repartida en tres caps de setmana al

llarg del mes de juliol. Com a novetat, l’aparcament del camp de futbol serà
l’escenari principal d’aquesta festa, que celebra els 25 anys dels Diables.
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50 joves participen en les
colònies inclusives de l’ONCE
SANT FOST4Una cinquantena
de nois i noies participen, aques-
ta setmana (l’activitat va arren-
car dilluns i acabarà demà), en
els campaments d’integració,
unes colònies inclusives orga-
nitzades per l’ONCE, a la Con-
reria de Sant Fost. L’organitza-
ció ha tornat a posar en marxa
aquesta activitat després que
l’estiu de l’any passat fos suspe-
sa pel coronavirus.

La gran particularitat d’a-
questes colònies és que fan con-
viure nens i nenes que tenen en-

tre 6 i 17 anys amb discapacitat
visual i d’altres que no la patei-
xen. En aquest 2021, i per la pro-
ximitat amb els Jocs Olímpics i
Paralímpics (la cita olímpica ar-
rencarà a Tòquio a finals d’a-
quest mes), l’ONCE ha decidit
que el fil conductor de les acti-
vitats sigui l’esport.

Durant tots aquests dies, els
participants fan plegats discipli-
nes esportives com ciclisme en
tàndem, natació, judo, futbol
sala i futbol per a cecs, tot i que
també participen en concursos.

MARTORELLES4L’espectacle de
teatre cabaret de la companyia
Delikatessen serà la proposta
que servirà per donar el tret de
sortida a la programació cultu-
ral del festival d’arts escèniques
Vespres al Pati (VAP) de Mar-
torelles. Durant els quatre pri-
mers dissabtes d’aquest mes, el
pati de la Masia de Carrencà serà
l’escenari d’una sèrie d’especta-
cles de teatre, circ i musicals.

En la primera proposta, que
arrencarà demà a dos quarts de
vuit del vespre, ens trobarem en
una festa, de la qual no teníem
notícies i amb unes normes cu-
rioses. La música serà una bar-
reja de temes festius, com Je ne
veux pas travaillero Fever i d’al-
tres més íntims com Amado
mío o Samba one note.

La programació continuarà el
dissabte de la setmana que ve de
la mà de Festuc Teatre. La com-
panyia posarà sobre l’escenari
martorellesenc Adeu Peter Pan,
una història molt tendra prota-
gonitzada per la Maria, una
nena amb molta imaginació,

que veurà com de sobte es veu
transportada al País de Mai Més.

Una de les cites més espera-
des, però, serà la del dia 17. El
tercer dissabte d’aquest mes,
amb la Nit Brunzit, recuperant
el festival de música que Mar-
torelles organitzava abans de la
pandèmia, amb el pop metafísic
del collbatoní Ferran Palau i la
veu privilegiada d’Anna Andreu.

L’edició d’enguany dels Ves-
pres al Pati arribaran a la seva fi
una setmana més tard, amb l’es-
pectacle de circ i clown de la Be-
lla Tour, que porta el títol d’a-
questa companyia.

Les entrades per a totes
aquestes propostes es poden
comprar des del dia 22 del mes
passat en un dels apartats del
portal web municipal.

Ferran Palau visitarà el poble el pròxim dissabte 17. Foto: FP

Un espectacle de cabaret 
per iniciar els Vespres al Pati

Algunes de les activitats que s’han fet a les colònies. Foto: ONCE

Fe d’errades | Fotografia incorrecta
En l’edició en paper de la setmana passada de Línia Vallès

s’acompanyava una notícia sobre el pou de glaç de Sant Fost 
amb una fotografia que no corresponia a aquesta construcció.
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Montornès posa en marxa 
el primer Casal de Vacances

LLEURE4Dilluns passat es va
posar en marxa el Casal de Va-
cances de Montornès, una nova
proposta de lleure per als nens i
les nenes del poble que tinguin
entre 3 i 12 anys. Aquestes acti-
vitats han nascut fruit de la fu-
sió de dues propostes que ja
existien anteriorment: el Casal
Esportiu i el Casal d’Estiu.

Les activitats s’allargaran
fins al dia 30 d’aquest mes, i el
Casal serà la unió de totes les
propostes que es feien per se-
parat; així, els joves podran fer

esport, tant de tradicionals, com
el futbol i el bàsquet, com d’al-
tres alternatius i inclusius. Tam-
bé hi haurà sortides i jornades a
la piscina, combinades amb ta-
llers de tota mena.

Lles escoles Can Parera, Mo-
gent i Palau d’Ametlla, i la Zona
Esportiva Municipal Les Verne-
des són els tres escenaris en els
quals es fa el Casal, entre les 9 del
matí i la 1 del migdia. També s’o-
fereix a les famílies servei d’a-
collida (que comença a dos
quarts de vuit) i menjador.

PATRIMONI4És tot un clàssic de
la programació cultural i, aquest
any, torna a ser possible fer-les.
A principis d’aquesta setmana es
va anunciar que el jaciment
Mons Observans recupera les
Nits d’Estiu a la Romana, una ac-
tivitat creada l’any 2013 amb la
voluntat “d'oferir al públic acti-
vitats culturals inspirades en
l'època clàssica que comple-
mentessin les visites i tallers
que s'organitzen regularment”.

La primera d’elles, prevista
per a aquest diumenge a les set
de la tarda, amb el concert Or-
feu i Eurídice. La música ens
torna a la vida. Mons Observans
es convertirà en un odèon on la
pianista Viviana Salisi  i els can-
tants Miguel Gómez, Mireia Tar-
ragó i Mai ens oferiran una se-
lecció de fragments de l’òpera del
compositor alemany Cristoph
Willibald Gluck.

Aquesta, però, serà la pri-
mera de les tres propostes que es
concentraran en menys d’una
setmana. La segona de les Nits
d’Estiu a la Romana serà la del

dijous de la setmana que ve,
amb una activitat organitzada
conjuntament pels clubs de lec-
tura de les biblioteques de Mon-
tornès i Montmeló. La proposta,
anomenada Història novel·lada,
comptarà amb la presència de
l’escriptor Enric Calpena, que
conversarà amb Elena Mateos,
conductora del club de Mont-

meló, sobre la seva novel·la, El
dia que Barcelona va morir.

La tercera i darrera sessió, la
de cloenda, serà el dissabte de la
setmana que ve. Un dia al fòrum
serà el nom de l’obra de teatre re-
presentada per La Genovesa
narratives teatrals. La trama se
situa en la vida al voltant del fò-
rum d’una ciutat romana.

El cartell promocional de les jornades. Foto: Aj. de Montmeló

Mons Observans recupera
les Nits d’Estiu a la Romana

La sessió d'acollida de l'equip educatiu. Foto: Aj. de Montornès

Montmeló |Torna el Circuit de Tapes
Per novè any consecutiu, la Unió de Botiguers i comerciants de Montmeló
organitza el Circuit de Tapes. Entre ahir i diumenge, nou establiments de

restauració del poble participen en aquesta iniciativa gastronòmica.
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El CAP La Florida obrirà
parcialment el mes vinent

SANTA PERPÈTUA4El CAP La
Florida es mantindrà obert de
manera parcial durant el mes
d’agost, segons han anunciat
des del Departament de Salut a
l’Ajuntament de Santa Perpètua.

La regidora de Salut Pública,
Sandra Gómez, ha assegurat
que “com a Ajuntament i com a
usuàries ens agradaria que el ser-
vei al CAP La Florida es donés al
100%, però també hem de dir
que després d’aquest any tan dur
de pandèmia, l’esforç que fa el
personal sanitari del centre d’as-
sistència primària és d’agrair”.

De fet, que l’equipament
funcioni durant el mes que ve és
una novetat en els més de 10
anys que porta funcionant. Els
responsables sanitaris sempre
havien argumentat la impossi-
bilitat de prestar el servei degut
a les vacances del personal i a
les limitacions de quantitat de
professionals. L’obertura par-
cial, però, farà que tothom que
necessiti visitar-se amb el met-
ge de família el mes d’agost
hagi d’anar al CAP Santa Per-
pètua, situat a l’avinguda de
mossèn Jacint Verdaguer.

PARTICIPACIÓ4L’adequació per
als vianants d’un tram del carrer
de la Riera Seca ha estat la pro-
posta més votada en els pressu-
postos participatius de la Llagosta
d’aquest 2021. Aquesta propos-
ta, presentada per Miguel Cór-
doba, ha obtingut 174 vots dels
345 totals, el que suposa gairebé
un 18%. S’invertiran 30.000 eu-
ros en fer-la realitat.

“Va sorgir d’una idea de la co-
lla d’amics. Creiem que és una
proposta enfocada a la seguretat,
sigui com a vianant o conductor.

És un tram complicat i serà una
bona millora per a tothom”, diu
Córdoba, que assegura que fer
que el carrer sigui més ample farà
“que no s’ajuntin els cotxes, els
vianants i els ciclistes”.

Les altres dues propostes que
es tiraran endavant seran la ins-
tal·lació de dos dipòsits decora-
tius a la via pública per a la reco-
llida de taps de plàstic. La re-
captació anirà adreçada al banc
d’aliments de REMS. Aquesta
proposta està pressupostada en
2.500 euros i va aconseguir 69
vots (el 7,12% del total). 

Per últim, també es podrà

comprar un remolc amb dipòsit
d’aigua de 600 litres, que estarà
a disposició del cos de voluntaris
de Protecció Civil. 47 veïns van
donar el seu suport a aquesta pro-
posta dels pressupostos.

Des del govern municipal
també expliquen que els 3.200
euros que no s’han invertit en
aquesta edició se sumaran a la xi-
fra de l’edició de l’any que ve.

Ja s’han presentat les propostes més votades. Foto: Aj. de la Llagosta

Els llagostencs voten fer obres
en un tram del carrer Riera Seca

Una imatge de l’exterior del centre sanitari. Foto: Aj. de Santa Perpètua

Santa Perpètua |Rentat de cara a la Biblioteca
La Biblioteca Municipal Josep Jardí ha rebut una subvenció de

més de 62.200 euros de la Diputació que servirà perquè es facin
obres de reforma, millora i manteniment en el seu interior.

Les tres propostes 
més votades es faran
realitat amb un total
de 36.800 euros
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LES FRANQUESES4El franque-
sí Imad Benhessou pot presumir
de ser un dels millors estudiants
de Catalunya. I és que el jove
alumne de l’Institut Lauro ha ob-
tingut un 9,9 en la Selectivitat,
després que es publiquessin els
seus resultats a finals de la set-
mana passada.

Aquesta nota li servirà per es-
tudiar Medicina a la Universitat
de Barcelona, segons va explicar
ell mateix a l’ACN.

Imad Benhessou
obté un 9,9 
a la Selectivitat

LES FRANQUESES4El dia 15
d’aquest mes, és a dir, d’aquí a
menys de dues setmanes, les
Franqueses posarà en marxa el
Servei Municipal d’Informació i
Atenció a les Dones (SIAD).

El govern municipal ha ex-
plicat que serà servei confiden-
cial i gratuït d’informació, orien-
tació i assessorament a les dones,
així com suport psicològic i ju-
rídic, especialment per a les víc-
times de la violència masclista.

Neix un servei
d’atenció 
a les dones

CULTURA POPULAR4L’Ajun-
tament de l’Ametlla va anunciar
ahir que entre els dies 25 i 30 del
mes que ve, la vila celebrarà
una Festa Major adaptada a la si-
tuació de pandèmia.

Així, ja està confirmat que no
hi haurà fira, que s’ajorna la
tradicional Lluita de Barris i
que el protagonisme el tindran
les activitats familiars que no ge-
nerin aglomeracions de gent.

L’Ametlla tindrà
una Festa Major
adaptada

CANOVELLES4Dimecres que
ve, els veïns de Canovelles po-
dran fer arribar les seves queixes
al Síndic de la Generalitat, Rafael
Ribó, en una jornada d’atenció
telemàtica (es podrà triar entre
trucades i videotrucades).

Tothom qui estigui interessat
en poder exposar alguna queixa
o inquietud al Síndic ha de con-
certar cita trucant al 900 124 124
o enviant un correu electrònic a
sindic@sindic.cat.

El Síndic atendrà
els veïns de forma
telemàtica

LA GARRIGA4Tres dotacions
dels bombers van haver d’inter-
venir per apagar un foc que va
cremar prop de 1.200 metres
quadrats i el marge d’un camp
abans-d’ahir a la zona del Castell
de Rosanes, a la Garriga.

Aquest, però, no ha estat l’ú-
nic incendi que ha afectat la co-
marca, ja que els bombers tam-
bé van haver de fer una sortida
a Parets per apagar un foc,
aquest de dimensions menors.

Un incendi crema
prop de 1.200
metres quadrats

LLIÇÀ D’AMUNT4Dos homes
han ingressat a la presó, després
d’haver declarat al jutjat de gu-
àrdia de Granollers, com a pre-
sumptes autors del robatori en
una casa de Lliçà d’Amunt. 

Els propietaris del domicili
van sorprendre els lladres i van
poder retenir un dels dos fins que
va arribar la policia. L’endemà,
però, els agents van detenir l’al-
tre acusat en una casa ocupada.

Ingressen a presó
els dos lladres
d’una casa

DRETS4Llibertat per estimar
qui vulguis i com vulguis. Aquest
va ser el clam que es va sentir di-
lluns passat arreu de la comarca,
en el marc de la celebració del Dia
de l’Orgull LGTBI+. Les ciutats i
els pobles van tornar a reivindi-
car els drets d’aquest col·lectiu i
les institucions, com alguns ajun-
taments i el Consell Comarcal,
van penjar la bandera arc iris dels
seus balcons.

A la capital, Granollers, bona
part de l’activitat es va concentrar
al voltant de la Porxada, on lluïen
els colors de l’Arc de Sant Martí.
L’associació Trenquem Armaris,
amb el suport de l’Ajuntament i
entitats com la Coordinadora Fe-
minista, va organitzar una mar-
xa i va llegir el manifest, reivin-
dicatiu i que incidia en tota la fei-
na que encara queda per fer.

Mollet, per la seva banda, va
penjar una pancarta commemo-
rativa a l’edifici de l’antic ajunta-
ment, a la plaça Prat de la Riba.
Des dels diferents perfils del go-
vern municipal a les xarxes so-
cials, a més, es van publicar mis-
satges reivindicatius i de con-

demna a les agressions que dife-
rents persones del col·lectiu han
patit recentment.

El Dia de l’Orgull també es va
viure intensament a Parets, amb
la lectura del manifest des del
balcó de l’Ajuntament a quarts
d’una del migdia. L’exalcalde de
la ciutat, Jordi Seguer, va voler
destacar durant la jornada que
una de les darreres accions del
seu mandat va ser la creació del
Punt LGTBI al Casal de Joves de
Cal Jardiner.

Canovelles, l’Ametlla, Santa
Eulàlia de Ronçana i Caldes,
entre altres, també van alçar la
veu per reivindicar els drets del
col·lectiu. La reivindicació té el
seu origen en els fets ocorreguts
al bar Stonewall Inn de Nova
York el 28 de juny de 1969, amb
la resposta ciutadana a la reda-
da que la policia d’aquesta ciutat
va fer en aquest local, referència
per al col·lectiu LGTBI+. El Dia
de l’Orgull es va institucionalit-
zar un any després, el 1970.

Un moment de la marxa a Granollers. Foto: Twitter (@CoFeminista_GRN)

Estimar amb llibertat: el Vallès
celebra el Dia de l’Orgull LGTBI

Cordero ja és el president 
del Consell Comarcal

POLÍTICA4L’alcalde de Cano-
velles, Emilio Cordero, és el nou
president del Consell Comarcal
(CCVO) després que en el Ple ce-
lebrat dimecres al migdia a les
Franqueses la seva candidatura
s’imposés a la del republicà Marc
Candela, batlle de Martorelles.

La votació es va fer en secret
i Cordero va rebre el suport de 19
regidors del CCVO. La candida-
tura de Candela es quedaria en
vuit suports, mentre que els altres

dos regidors del Ple van emetre
un vot en blanc.

Ja havent estat investit, Cor-
dero va dir que vol “servir a una
població de més de 400.000 ha-
bitants i 39 municipis i pensar en
allò que ens uneix abans que en
allò que ens separa” i va afegir que
el seu mandat tindrà com a ban-
deres “l’honestedat, la eficàcia i
l’eficiència, on el que ha d’estar
per sobre de tot és l’interès dels
veïns de la comarca”.Foto: CCVO

Mobilitat | Obres per reduir molèsties de l’alta velocitat
Adif ha anunciat que farà obres per reduir les molèsties que generen les línies d’alta
velocitat en diferents punts de la comarca. L’administrador explica que els treballs,

per valor de 4 milions, seran a la Roca, Llinars, Vilanova, Sant Celoni i Gualba.



19 | 

líniavallès.cat2 de juliol del 2021Pàgines especials

4Quan hi ha un accident laboral,
un cop resolta la situació i ateses les
persones que n’hagin resultat afec-
tades, cal actuar amb professio-
nalitat i abordar les causes i con-
seqüències dels fets, amb la finali-
tat que no es torni a repetir res
semblant. I aquí és de gran ajuda
el sistema Delta.

Aquest és el nom que rep la
Declaració Electrònica de Treba-
lladors Accidentats. Es tracta d’u-
na eina tecnològica per comuni-
car formalment un accident la-
boral, amb la màxima transpa-
rència, incloent-hi els detalls dels
fets i les raons que l’han provocat.
També serveix per facilitar els
tràmits que es derivin d’aquesta
situació. 

QUI EL FA SERVIR?
El fan servir principalment les em-
preses i els autònoms, però també
el poden utilitzar treballadors, en-
titats col·laboradores, empreses
gestores i autoritats laborals. Per
poder-ho fer, empreses i autò-
noms s’han de registrar com a
usuaris del sistema, per a la qual
cosa necessitaran una signatura di-
gital certificada. 

QUAN S’UTILITZA?
S’ha de fer servir sempre que hi
hagi un accident laboral, tant si
aquest causa una baixa com si no:
la llei obliga a comunicar aquests
fets a la Seguretat Social. El termi-
ni per comunicar l’accident és de
cinc dies hàbils.

QUÈ PERMET FER?
El sistema Delta permet elaborar el
comunicat d’accident i, posterior-
ment, consultar-lo, editar-lo o eli-
minar-lo (en funció de la fase de tra-
mitació en què es trobi el docu-
ment, és clar).

COM FUNCIONA?
El sistema Delta envia automàti-
cament els comunicats d’accident
signats per l’empresari o el treba-
llador a l’entitat gestora o col·la-
boradora que s’hagi de fer res-
ponsable de la contingència.
Aquesta entitat haurà de valorar si
accepta o no el comunicat en un
termini de deu dies hàbils i, en cas
que sí, l’enviarà a l’autoritat laboral
de la província corresponent. 

Si l’entitat gestora o col·labo-
radora detecta que el document té
errors, s’hauran de corregir en un

termini de cinc dies per poder ti-
rar endavant el procediment. Fi-
nalment, quan passi a mans de
l’autoritat laboral, aquesta haurà
de decidir definitivament si el co-
municat s’accepta o no. Té la pos-
sibilitat de retornar-lo explicant els
motius pertinents. Si l’accepta, el
comunicat d’accident arribarà a la
unitat provincial d’Inspecció de
Treball i Seguretat Social que toqui
i a la Subdirecció General d’Esta-

dística del Ministeri de Treball i Se-
guretat Social.

SEMPRE? 
El sistema Delta no sempre és la
manera de comunicar un acci-
dent laboral. Hi ha casos en què no
s’ha de fer servir.

Per exemple, quan l’accident
laboral el pateixi un treballador
que ja té coberts aquests acci-
dents per les mútues vinculades

a l’administració pública, com la
Mutualitat General de Funciona-
ris Civils de l’Estat (MUFACE), l’Ins-
titut Social de les Forces Armades
(ISFAS) o la Mutualitat General
Judicial (MUGEJU). Una altra ex-
cepció a l’ús del sistema Delta és
quan qui pateix l’accident és un
treballador contractat per una
empresa amb seu a l’estranger i
que, per tant, no està afiliat a la Se-
guretat Social de l’estat espanyol.

» El sistema Delta fa referència a la Declaració Electrònica de Treballadors Accidentats
» Es tracta d’una eina tecnològica per comunicar formalment els accidents laborals

El sistema Delta el poden fer servir empresaris, autònoms, treballadors i autoritats laborals. Foto: Pexels

Davant els accidents: Delta
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Des de divendres de la setmana
passada és oficial: Salva Puig és
el nou entrenador del primer
equip femení del Balonmano
Granollers. El de Montcada i
Reixac, doncs, torna a un club en
el qual va acabar la seva carrera
com a jugador (fa tot just cinc
anys, tot i que ja havia tingut una
primera etapa entre 1996 i 2003)
per ser el substitut de Robert
Cuesta, qui ha marxat al Rocasa
Gran Canaria.

“Ja tinc ganes de conèixer les
jugadores, de posar-me a treba-
llar i de retrobar-me amb el mà-
xim de públic possible. Després
la feina dirà fins on podem arri-
bar”, va assegurar l’entrenador
dilluns passat, durant la seva
roda de premsa de presentació.
Puig, emocionat, va dir que per

a ell és un sentiment molt espe-
cial “poder tornar a casa”.

Puig va explicar que la plan-
tilla està feta (a principis de la set-
mana passada el club va publicar
un llistat de renovacions i també
les jugadores que tenen contra-
cte en vigor) i va aplaudir la fei-
na que Cuesta (i anteriorment
José Luis Villanueva, entre altres

tècnics) ha fet durant les darre-
res temporades.

L’entrenador de 41 anys, que
té experiència a les banquetes de
la UE Calella i la UE Sarrià de
Ter, va assegurar que la seva in-
tenció és “donar oportunitats a
les jugadores del planter”, en la
línia de la filosofia d’aposta per la
base del BM Granollers.

Puig (a la dreta) amb el president Josep Pujadas. Foto: BMG

Salva Puig, nou entrenador 
del femení del BM Granollers
» L’exjugador, que va tancar la seva carrera al club, té experiència 

a les banquetes de la UE Calella i de la UE Sarrià de Ter

Belén García frega el podi en
la seva estrena a les W Series

AUTOMOBILISME4L’ametlleta-
na Belén García va fregar el podi
en el seu debut en les W Series, en
la cursa de dissabte passat al
circuit Red Bull Ring d’Àustria.

La jove pilot, de 21 anys, par-
tia des del tercer lloc en la cursa,
però va perdre diverses posi-
cions després de cometre una er-
rada en una frenada, caient fins
al novè lloc. Aleshores, la de l’A-
metlla va començar una remun-
tada per acostar-se de nou, a les
pilots capdavanteres, però final-
ment s’hauria de conformar amb
la quarta plaça, completant les 20

voltes en 32 minuts, 15 segons i
2 centèsimes. La tercera, la pilot
de Liechtenstein Fabienne Wohl-
wend, la va superar per poc més
de mig segon, mentre que les
dues primeres posicions van ser
per a les britàniques Alice Powell
i Sarah Moore.

García, doncs, ha sumat els
primers 12 punts en el campionat
d’enguany (l’any passat se’l va
perdre per culpa del coronavirus)
i voldrà millorar el resultat de l’es-
trena en la segona prova, que es
disputarà demà en el mateix es-
cenari que dissabte passat.

33 equips se citen a 
les 24 Hores de Catalunya

MOTOCICLISME4Al juny les mo-
tos van ser les grans protagonis-
tes del calendari esportiu del
Circuit i en el primer cap de set-
mana d’aquest mes continuaran
sent-ho. I és que aquest cap de
setmana se celebraran les 24
Hores de Catalunya de motoci-
clisme, la prova de resistència per
excel·lència de casa nostra. De
cara a aquesta 26a edició, 33 es-
cuderies lluitaran per imposar la
seva hegemonia.

Curiosament, la majoria d’e-
quips (19) seran francesos, men-
tre que el segon gruix de nacio-

nalitat seran les escuderies cata-
lanes i espanyoles (12). El cartell
de l’edició d’aquest 2021 es com-
pleta amb un equip alemany i un
altre del Principat de Mònaco.

La cursa es disputarà entre les
12 del migdia de demà i les 12 del
migdia de diumenge; abans, a
partir de tres quarts de 10 del
matí de demà, hi haurà el warm
up, mentre que per escalfar mo-
tors i animar el públic, quan fal-
tin 20 minuts per a les 11 del matí
es farà la cursa Yamaha Blu Cru.
Les entrades es poden comprar
per un preu de cinc euros.

L’EC Granollers començarà 
el curs a principis de setembre

La temporada futbo-
lística 2021-22, a la
nova Tercera RFEF,
començarà el primer

cap de setmana de setembre per
al primer equip masculí de l’Es-
port Club Granollers.

Així ho va fer oficial dilluns
passat la Federació Espanyola
de Futbol (RFEF), en un anun-
ci fet conjuntament amb el de la
resta de competicions que or-
ganitza, tant masculines i fe-

menines (lligues i copes), com
juvenils i de futbol sala.

Els granollerins, que la set-
mana passada van anunciar set
baixes, ja coneixen tots els seus
rivals per al curs que ve; seran
l’Ascó, el Castelldefels, el Girona
B, el Figueres, la Fundació Gra-
ma, la Guineueta, l’Hospitalet, el
Manresa, el Peralada, la Pobla de
Mafumet, l’Olot, el San Cristóbal,
el Sant Andreu, el Sants, el Vila-
franca i la UE Vilassar de Mar.

L’ametlletana va ser quarta. Foto: Instagram (@belengarciaes)

Foto: Roger Serrat / ECG

Futbol | Òscar Mingueza, convocat per als Jocs Olímpics
L’extraordinari curs 2020-21 del futbolista perpetuenc Òscar Mingueza tindrà un
epíleg: el jugador del Barça ha estat inclòs a la llista de la selecció espanyola que

jugarà els Jocs Olímpics. El primer partit serà el pròxim dia 22 contra Egipte.

Pau Arriaga
GRANOLLERS
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Viu en línia

Una comèdia romàntica contemporània
que narra la història d’amor entre l’Àlex
i el Bruno, una parella que fa vuit anys
que es va enamorar inesperadament i ara
s’enfronta a problemes una mica més
madurs, però igual de divertits i entre-
tinguts. És el futur dels personatges de
l’obra Smiley, una història d’amor.
Al teatre Aquitània de Barcelona.

Teatre

Smiley, després de l’amor
Guillem Clua

La Ludwig Band acaba de publicar el seu
segon disc, La mateixa sort (The Indian
Runners, 2021). El grup d’Espolla (Alt Em-
pordà) va triomfar entre els joves cata-
lans l’any passat amb Al límit de la tona-
litat, i amb aquest nou àlbum torna a ofe-
rir una bona dosi de folk-rock. La dotzena
de cançons que formen el disc ja estan
triomfant a Spotify i YouTube. 

Música

En un poble de costa, a la Riviera italia-
na, un nen, el Luca, viu un estiu inobli-
dable amb tots els ingredients impres-
cindibles: gelats, pasta... i viatges en es-
cúter. El Luca comparteix aquestes aven-
tures amb el seu nou millor amic, però
tots dos han de guardar un secret: l’amic
és un monstre marí que ve d’un altre
món, ubicat just per sota de l’aigua.

Pelis i sèries

Luca
Enrico Casarosa

La mateixa sort
La Ludwig Band

La GRAN pantalla
La GRAN pantalla, el Festival internacional de cinema de
les persones grans de Barcelona, celebra la tercera edició
en dos formats: de l’1 al 4 de juliol, presencialment als Ci-
nemes Girona, i de l’1 al 10, online a la plataforma Filmin.
“El nostre objectiu és desmuntar els estereotips que exis-
teixen en la societat sobre les persones grans i promoure
l’envelliment actiu, a través de la reflexió i el debat que

inspira el setè art”, diuen des de l’organització. La progra-
mació inclou pel·lícules com El padre o Josep, documen-
tals com La generación silenciosa i una selecció de curts.

“Quan tenia 14 anys, cinc agressors em van tirar
a terra, em van apallissar i em van llençar a les
escombraries”. Aquest és el colpidor relat que
l’epidemiòleg Oriol Mitjà (Arenys de Munt,

1980) va compartir durant la lectura del mani-
fest del Dia de l’Orgull LGTBI a Barcelona. “Però,
avui, aquell nen assetjat que anava amb el cap
cot pel pati de l’escola ha esdevingut un adult
fort”, va continuar. Mitjà es va fer famós a l’inici
de la pandèmia del coronavirus i es va convertir
en l’epidemiòleg de referència a Catalunya, on
va tenir potser massa protagonisme mediàtic.
Amb el temps, va aixecar moltes polèmiques i
va acabar tenint molts detractors, mantenint

també els seus seguidors fidels. Sigui com sigui,
uns i altres s’han posat d’acord per donar-li 

suport després d’haver explicat l’agressió ho-
mòfoba que va patir d’adolescent. 

O R I O L  M I T J ÀQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Ser epidemiòleg (i força polèmic)
Fa més d’un any que a Catalunya el coneix tothom

Famosos

Llegir el manifest de l’Orgull LGTBI a Barcelona
Durant el discurs va explicar una agressió que va patir de nen

Sorpresa i suport
El relat de l’agressió homòfoba ha colpit molts usuaris

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Quan Jeanette Winterson va confessar a
la seva mare que s’havia enamorat d’una
noia, va rebre una resposta que la marcaria
per sempre més: “Per què ser feliç quan
podries ser normal?”. Aquesta és la història
d’una dona que no es rendeix, d’un esperit
lliure que es va refugiar en els llibres i en
l’afecte per sobreviure en un món que no
acceptava la seva manera de viure.

Llibres

Per què ser feliç quan podries...
Jeanette Winterson
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| Ever Forward
Un joc d’aventura i puzzles que ens explica la història de la Maya, perduda
en un món entre la realitat i la ficció. Per a PS4 i 5, Switch, Xbox One i XSX.
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

QUANTITAT

Beu a poc a poc i assaborint la beguda: el més probable 
és que beure molt de pressa acabi fent que beguis més 

TIPUS

VELOCITAT

AIGUA I MENJAR

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

“L’alcohol continua sent, amb escreix, la droga que generamés problemes a la nostra societat”. Ho alerta la Genera-
litat de Catalunya a través del portal drogues.gencat.cat.

Com que durant l’estiu s’acostuma a incrementar el consum d’al-
cohol, aquest espai web ofereix un llistat de recomanacions sobre
el tema centrat exclusivament en aquesta època.
“Amb l’alcohol, menys és més, i no hi ha consum d’alcohol

sense risc”: aquest és el resum del document de recomanacions
elaborat per l’Agència de Salut Pública de Catalunya (ASPCAT).
Això ho tenim clar: millor no beure alcohol que beure’n. Però, si
en decidim beure (perquè som majors d’edat!), ho hem de fer de
manera responsable. Cal portar sempre el compte de les begu-
des que prenem (perdre’l és sinònim de consumir massa), beure
a poc a poc i assaborint la beguda (com més de pressa bevem,
més beurem), acompanyar el beure amb menjar (els efectes de
l’alcohol sobre l’organisme són majors amb l’estómac buit), inter-
calar la ingesta de begudes alcohòliques amb el consum d’aigua
o altres begudes sense alcohol, vigilar especialment amb les be-
gudes destil·lades i no barrejar alcohol amb altres drogues.

L’alcohol no és cap broma

És evident que com menys, millor: no perdis el compte de les
begudes que has pres perquè és sinònim de passar-se

Les claus

Vigila sobretot amb les begudes destil·lades (ginebra, whisky, 
vodka, rom...) i no barregis mai alcohol amb altres drogues

Acompanya el beure amb menjar (prendre alcohol 
amb l’estómac buit és pitjor) i ves bevent aigua 
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